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FĂGĂDUINŢA LUI DUMNEZEU CĂTRE AVRAAM 
 

Lecţia 9 
 

 Această lecţie începe cu Evrei 6:13. Avraam este prezentat ca exemplu 
de amplă aşteptare plină de răbdare.   
 

„Dumnezeu, când a dat lui Avraam făgăduinţa, 
fiindcă nu putea să Se jure pe unul mai mare decât El, 

S-a jurat pe Sine însuşi şi a zis: 
"Cu adevărat te voi binecuvânta şi îţi voi înmulţi foarte mult sămânţa." 

Şi astfel, fiindcă a aşteptat cu răbdare, a dobândit făgăduinţa.“ 
(Evrei 6:13-15) 

 
 Prima făgăduinţă care i-a fost făcută lui Avraam este cuprinsă în cartea 
Geneza: 
 

„Domnul zisese lui Avram: 
"Ieşi din ţara ta, din rudenia ta şi din casa tatălui tău 

şi vino în ţara pe care ţi-o voi arăta. 
Voi face din tine un neam mare şi te voi binecuvânta; 
îţi voi face un nume mare şi vei fi o binecuvântare. 

Voi binecuvânta pe cei ce te vor binecuvânta 
şi voi blestema pe cei ce te vor blestema; 

şi toate familiile pământului vor fi binecuvântate în tine.“ 
(Geneza 12:1-3) 

 
 Scriptura declară: „Şi (Domnul) i-a zis: "Ieşi din ţara ta şi din familia ta şi 
du-te în ţara pe care ţi-o voi arăta."“ (Faptele Apostolilor 7:2,3). Prin urmare, 
făgăduinţa trebuie să fi fost făcută pentru prima dată pe vremea când Avraam 
încă se afla în Ţara Ur. 
 În Galateni 3:8, citim următoarele cuvine ale lui Pavel: 
 

„Scriptura, de asemenea, fiindcă prevedea 
că Dumnezeu va socoti neprihănite pe Neamuri, prin credinţă, 

a vestit mai dinainte lui Avraam această veste bună: 
"Toate neamurile vor fi binecuvântate în tine."“ 

(Galateni 3:8) 
 
 De aceea, în această promisiune făcută lui Avraam, noi avem germenele 
sau sămânţa Evangheliei. Cu alte cuvinte, avem cuvântul predicat de Pavel cu 
privire la faptul că Dumnezeu, tocmai prin această făgăduinţă, îi predica de 
fapt Evanghelia lui Avraam. În forma ei iniţială, Evanghelia era astfel dată cu 
430 de ani înaintea Legii. Ca urmare, Evanghelia a avut prioritate în raport cu 
Legea. 
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 Avraam avea vârsta de 75 de ani la vremea aceea, iar când s-a născut 
Isaac, Avraam a avea o sută de ani; Prin urmare, Avraam a aşteptat răbdător 
timp de 25 de ani. La aceasta s-a referit Pavel atunci când ni-l prezintă pe 
Avraam ca exemplu de aşteptare cu răbdare. După ce Avraam a aşteptat cu 
răbdare, a obţinut făgăduinţa. Din nou, în Evrei 10:36, citim următoarele: 
 

„Căci aveţi nevoie de răbdare, ca, după ce aţi împlinit 
voia lui Dumnezeu, să puteţi căpăta ce v-a fost făgăduit.“ 

 
 Avraam s-a supus imediat Cuvântului lui Dumnezeu. La chemarea lui 
Dumnezeu, Avraam s-a ridicat de îndată, şi-a părăsit familia, şi-a părăsit 
rudeniile, şi-a părăsit ţara şi prin credinţă a plecat într-o ţară de care nu ştia 
nimic, pentru ca, după aceea, să o primească drept moştenire. 
 

„El nu s-a îndoit de făgăduinţa lui Dumnezeu, prin necredinţă, 
ci, întărit prin credinţa lui, a dat slavă lui Dumnezeu,“ 

(Romani 4:20) 
 

 Aşadar, credinţa a fost ceea ce l-a purtat pe Avraam până la capăt şi i-a 
dat răbdare pe parcursul întregii perioade. Dacă dorim să avem răbdare, va 
trebui să avem credinţă, aceeaşi calitate a credinţei pe care a avut-o Avraam, 
deşi s-ar putea să nu avem aceeaşi măsură a credinţei pe care el avut-o şi 
care l-a determinat să rabde. Aparentele întârzieri (din perspectiva noastră a 
oamenilor – nota trad.) ale lui Dumnezeu nu sunt refuzuri, sub nici o formă. 
Adeseori, Dumnezeu pare că îşi întârzie împlinirea făgăduinţelor Sale. Dar, să 
nu uităm un lucru important, şi-anume că, atunci când Dumnezeu face o 
promisiune, aceea promisiune se va împlini! Şi această făgăduinţă a fost în 
mod cu totul deosebit sigură întrucât privea Evanghelia. 
 
 
 FĂGĂDUINŢĂ CONFIRMATĂ CU UN JURĂMÂNT 
 
 Pentru a vedea cât de plin de râvnă a fost Dumnezeu ca să împlinească 
această făgăduinţă, râvna divină ne este prezentată în versetul 16: 
 

„Oamenii, ce-i drept, obişnuiesc să jure pe cineva mai mare; 
jurământul este o chezăşie 

care pune capăt oricărei neînţelegeri dintre ei.“ 
(Evrei 6:16) 

 
 În acele timpuri, oamenii confirmau o promisiune cu un jurământ care 
punea capăt oricărei neînţelegeri dintre ei. 
 

„De aceea şi Dumnezeu, fiindcă voia să dovedească 
cu mai multă tărie moştenitorilor făgăduinţei 

nestrămutarea hotărârii Lui, a venit cu un jurământ;“ 
(Evrei 6:17) 
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 Şi jurământul este cuprins în Geneza 22:16-18. Jurământul acesta a 
fost făcut după ce Isaac s-a născut şi după ce a crescut, având vârsta de cel 
puţin douăzeci de ani. Domnul a vorbit din Cer şi i-a poruncit lui Avraam să-l 
ia pe Isaac şi să-l aducă ca jertfă, ca ardere de tot, lui Dumnezeu. După ce 
Avraam a aşteptat vreme de douăzeci şi cinci de ani împlinirea făgăduinţei lui 
Dumnezeu, urmează această încercare a credinţei. Avraam s-a supus imediat, 
fără cârtire şi l-a luat pe Isaac pe Muntele Moria ca să-l aducă ca jertfă, ca 
ardere de tot. 
 Când Avraam a fost gata, după ce l-a legat pe Isaac şi după ce l-a aşezat 
pe altar ca să-l înjunghie, după cum a poruncit Dumnezeu, Îngerul Domnului 
a intervenit şi a strigat: „Să nu pui mâna pe băiat şi să nu-i faci nimic; căci ştiu 
acum că te temi de Dumnezeu, întrucât n-ai cruţat pe fiul tău, pe singurul tău 
fiu, pentru Mine.“ După care Domnul a spus: 
 

„Îngerul Domnului a chemat a doua oară din ceruri pe Avraam şi a zis: 
"Pe Mine însumi jur, zice Domnul: pentru că ai făcut lucrul acesta 

 şi n-ai cruţat pe fiul tău, pe singurul tău fiu, 
te voi binecuvânta foarte mult şi-ţi voi înmulţi foarte mult sămânţa, 

şi anume: ca stelele cerului şi ca nisipul de pe ţărmul mării; 
şi sămânţa ta va stăpâni cetăţile vrăjmaşilor ei. 

Toate neamurile pământului vor fi binecuvântate în sămânţa ta, 
pentru că ai ascultat de porunca Mea!"“ 

(Geneza 22:15-18) 
 
 Aceasta este o repetiţie a primei făgăduinţe pe care Dumnezeu a făcut-o, 
şi care acum este confirmată printr-un jurământ. După cum însuşi autorul 
Epistolei către Evrei a spus: „Fiindcă nu putea să Se jure pe unul mai mare 
decât El, S-a jurat pe Sine însuşi.“ Deci, avem făgăduinţa Evangheliei, dată cu 
430 de ani înintea Legii, făgăduinţă confirmată cu un jurământ. Atunci când 
Domnul a făcut un jurământ a jurat pe El însuşi, fiindcă Dumnezeu a fost, 
este şi va rămâne veşnic, aceasta însemna că nu exista nici un fel de abrogare 
(anulare) a făgăduinţei – făgăduinţa rămânea pentru totdeauna. 
 Dacă Dumnezeu ar fi jurat pe ceruri sau pe pământ, şi toate acestea vor 
avea un sfârşit, atunci şi jurământul divin ar fi putut, în acelaşi timp, să se 
sfârşească. Dar Dumnezeu a jurat pe El însuşi, ceea ce înseamnă permanenţa 
planului Său, care nu ar putea vreodată să se schimbe. Planul lui Dumnezeu 
rămâne pentru totdeauna. 
 Acum, la 430 de ani, după ce această făgăduinţă a Evangheliei a fost 
dată, este intercalată Legea până când va veni Sămânţa, care este împlinirea 
făgăduinţei Evangheliei. Să deschidem Biblia la Galateni 3:15, care este o altă 
Epistolă a apostolului Pavel. 
 

„Fraţilor, (vorbesc în felul oamenilor) un testament, 
chiar al unui om, odată întărit, totuşi, nimeni nu-l desfiinţează, 

nici nu-i mai adaugă ceva.“ 
(Galateni 3:15) 
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Chiar şi în cazul legămintelor încheiate între oameni, atunci când exista 
o legătură printr-un jurământ, legătura respectivă dăinuia; şi în acest caz, 
Dumnezeu a încheiat un legământ atunci când El a jurat pe Sine însuşi. 
 

„Acum, făgăduinţele au fost făcute "lui Avraam şi seminţei lui." 
Nu zice: "şi seminţelor" (ca şi cum ar fi vorba de mai multe), 

ci, ca şi cum ar fi vorba numai de una: 
"şi seminţei tale", adică Cristos.“ 

(Galateni 3:16) 
 
 Prin urmare, acea referinţă din Geneza arată direct până la Cristos, care 
este sămânţa lui Avraam. 
 

„Iată ce vreau să zic: un testament, 
pe care l-a întărit Dumnezeu mai înainte, nu poate fi desfiinţat, 

aşa ca făgăduinţa să fie nimicită 
de Legea venită după patru sute treizeci de ani.“ 

(Galateni 3:17) 
 
 Aşadar, Legea dată la Muntele Sinai, nu a afectat niciodată în vreun fel 
făgăduinţa pe care Dumnezeu i-a făcut-o lui Avraam şi pe care a confirmat-o 
cu un jurământ. Făgăduinţa aceea a rămas, ea nu a fost nici restrânsă, nici 
lăsată la o parte şi nici nu şi-a slăbit efectul prin darea Legii. Păstraţi în minte 
aceste lucruri, întrucât le vom relua mai târziu. 
 

„ ...aşa ca făgăduinţa să fie nimicită...“ 
(Galateni 3:17) 

 
 În timp ce făgăduinţa a fost confirmată cu un jurământ, Legea nu a fost 
confirmată deloc. Şi dacă jurământul a semnificat faptul că făgăduinţa avea 
să dăinuie veşnic, iar Legea care a fost adăugată cu 430 de ani după 
făgăduinţă nu a fost confirmată cu un jurământ, aceasta însemna că Legea 
putea să fie lăsată de o parte în orice vreme. 
 

„Căci, dacă moştenirea ar veni din Lege, nu mai vine din făgăduinţă; 
şi Dumnezeu printr-o făgăduinţă a dat-o lui Avraam. 

Atunci pentru ce este Legea? 
Ea a fost adăugată din pricina călcărilor de lege, 

până când avea să vină "Sămânţa" căreia Îi fusese făcută făgăduinţa; 
şi a fost dată prin îngeri, prin mâna unui mijlocitor.“ 

(Galateni 3:18,19) 
 
 

 LEGEA UN ÎNDRUMĂTOR 
 
 Afirmaţia aceasta îi determină pe mulţi să pună întrebări de genul: Ce 
relaţie are Legea cu Evenghelia? Unde anume apare această relaţie în cadrul 
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organizării instituite de Dumnezeu? Pavel explică această relaţie aici, în acest 
capitol din Galateni. Legea a fost adăugată din cauza fărădelegilor. Era nevoie 
ca Legea să fie dată, pentru că în Lege este cuprins standardul de sfinţenie, 
de neprihănire şi standardul poruncilor pe care El le emite dacă vreun om ar 
fi să moştenească viaţa veşnică. 
 

„Atunci pentru ce este Legea? 
Ea a fost adăugată din pricina călcărilor de lege, 

până când avea să vină "Sămânţa" căreia Îi fusese făcută făgăduinţa; 
şi a fost dată prin îngeri, prin mâna unui mijlocitor. 

Dar mijlocitorul nu este mijlocitorul unei singure părţi, 
pe când Dumnezeu este unul singur. 

Atunci oare Legea este împotriva făgăduinţelor lui Dumnezeu? 
Nicidecum! Dacă s-ar fi dat o Lege care să poată da viaţa, 

într-adevăr, neprihănirea ar veni din Lege.“ 
(Galateni 3:19-21) 

 
 Dacă era cu putinţă să se instituie o lege care să fi putut să aducă viaţă 
veşnică omenirii, atunci Legea aceea ar fi dăinuit şi ar fi fost confirmată cu un 
jurământ. Dar lucrul acesta a fost imposibil. De aceea, Legea a fost adăugată 
doar pentru un singur motiv: Să arate oamenilor călcările lor de lege şi eşecul 
lor total – insuficienţa lor în privinţa standardului lui Dumnezeu. Legea este 
standardul lui Dumnezeu. El, Dumnezeu, trasează acest standard ca cerinţă 
exactă. Nivelul trebuie atins şi menţinut dacă oamenii ar fi să moştenească 
viaţa veşnică. Numai că, Legea nu a fost niciodată instituită în scopul de a le 
da oamenilor viaţă veşnică. 
 

„Dar Scriptura a închis totul sub păcat, 
pentru ca făgăduinţa să fie dată celor ce cred 

prin credinţa în Isus Cristos.“ 
(Galateni 3:22) 

 
Legea nu a fost decât un mijloc pentru a închide totul sub păcat, după cum a 
declarat Pavel: „Deci ce vom zice? Legea este ceva păcătos? Nicidecum! 
Dimpotrivă, păcatul nu l-am cunoscut decât prin Lege. De pildă, n-aş fi cunoscut 
pofta, dacă Legea nu mi-ar fi spus: "Să nu pofteşti!"“ (Romani 7:7). Respectiva 
interzicere din Lege a adus odată cu sine cunoştiinţa legată de pofte din inima 
lui Pavel, după cum face de fapt cu inima oricărui om. Mulţi dintre noi am 
cunoscut Legea înainte ca să-L fi cunoscut pe Cristos, iar Legea nu a făcut 
altceva decât să ne aducă sub condamnare, să aducă vina asupra noastră, să 
ne arăte pe deplin lipsurile noastre, şi felul total în care noi, oamenii, am dat 
faliment în privinţa slavei lui Dumnezeu. Şi chiar dacă nu am cunoscut litera 
Legii, cel puţin am avut Legea lui Dumnezeu scrisă în conştiinţa noastră, care 
fie ne acuza, fie ne scuza. Prin urmare, fie că ştim, fie că nu ştim Legea lui 
Dumnezeu, aşa după cum este scrisă în Cuvântul Său, cu siguranţă o avem 
în conştiinţa noastră. În orice caz nu avem nici o scuză. 
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„Înainte de venirea credinţei, noi eram sub paza Legii, 
închişi pentru credinţa care trebuia să fie descoperită.“ 

(Galateni 3:23) 
 
 Credinţa aceasta deja a încolţit în făgăduinţa care a fost dată lui Avraam 
mai înainte în Geneza, în anul 1921 î.Cr. În intervalul de timp cuprins între 
darea făgăduinţei şi venirea lui Isus Cristos a fost dată Legea, iar aceasta şi-a 
împlinit scopul. 
 

„Astfel, Legea ne-a fost un îndrumător spre Cristos...“ 
(Galateni 3:24) 

 
De ce? Ca să fim socotiţi neprihăniţi prin Lege? Nu! 

 
„ ...ca să fim socotiţi neprihăniţi prin credinţă.“ 

(Galateni 3:24) 
 

 Legea a acţionat ca un îndrumător, ca o biciuire pentru noi, pentru a ne 
aduce la Cristos, ca să arate tuturor oamenilor necesitatea de a-L căuta prin 
credinţă dacă doresc viaţă veşnică. 
 

„După ce a venit credinţa, nu mai suntem sub îndrumătorul acesta.“ 
(Galateni 3:25) 

 
 Iar îndrumătorul este Legea. În acest caz, ce s-a întâmplat cu Legea? 
Legea a dispărut, în sensul că a devenit inoperantă. Ca urmare, noi nu mai 
suntem sub Lege. Noi suntem sub har. 
 

„Căci toţi sunteţi fii ai lui Dumnezeu, prin credinţa în Cristos Isus.“ 
(Galateni 3:26) 

 
 Puteţi să observaţi cât de frumos se potriveşte Epistola lui Pavel către 
Galateni cu Epistola către Evrei, deşi cele două Epistole abordează acelaşi 
subiect al Legii, însă din două puncte diferite de vedere. Lucrul acesta s-a 
datorat faptului că cele două Epistole au fost adresate unui număr de două 
clase distincte de oameni. 
 
„De aceea şi Dumnezeu, fiindcă voia să dovedească, cu mai multă tărie, 

moştenitorilor făgăduinţei nestrămutarea hotărârii Lui...“ 
(Evrei 6:17) 

 
 Aceasta înseamnă neschimbare, nemodificare. Cuvântul lui Dumnezeu 
nu se va schimba niciodată. 
 

„ ...a venit cu un jurământ;“ 
(Evrei 6:17) 
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 MOŞTENITORI AI FĂGĂDUINŢEI 
 

„Înţelegeţi şi voi, dar, că fii ai lui Avraam sunt cei ce au credinţă.“ 
(Galateni 3:7) 

 
 Dacă am fi urmaşi sau descendenţi ai lui Avraam prin legătura sângelui, 
faptul acesta nu ar face din noi moştenitori ai făgăduinţei. Noi trebuie să fim 
urmaşi sau descendenţi ai lui Avraam prin credinţă. 
 

„Iudeu nu este acela care se arată pe din afară că este iudeu; 
şi tăiere împrejur nu este aceea care este pe din afară, în carne. 

Ci, iudeu este acela care este iudeu înăuntru; 
şi tăiere împrejur este aceea a inimii, în duh, nu în slovă; 

un astfel de iudeu îşi scoate lauda nu de la oameni, ci de la Dumnezeu.“ 
(Romani 2:28,29) 

 
 O tăiere împrejur a inimii este o operaţie pe care Domnul o efectuează 
asupra inimii – a doua lucrare distinctă a harului care corespunde cu tăierea 
împrejur (circumcizia) în Legea Vechiului Testament. Noi, toţi care credem, şi 
care L-am acceptat pe Isus Cristos şi în inima cărora s-a produs schimbarea, 
suntem copiii lui Avraam. Prin urmare, suntem moştenitori ai făgăsuinţei. 
Pentru ca să facă sigură această făgăduinţă, Dumnezeu nu a lăsat-o doar aşa, 
după cum a procedat cu Legea, pur şi simplu dându-i-o lui Moise şi fără să o 
confirme cu un jurământ. Ci, Dumnezeu a confirmat acea făgăduinţă cu un 
jurământ făcut de El însuşi.  
 Faptul acesta s-a petrecut doar pentru ca noi să înţelegem cât de sigură 
este Evanghelia pentru moştenitorii făgăduinţei. Atunci, se poate să nu vedeţi 
superioritatea pe care Evanghelia, încă de la început, încă de la concepţia ei, 
a preluat-o prin comparaţie cu Legea? 
 

„Pentru ca, prin două lucruri care nu se pot schimba...“ 
(Evrei 6:18) 

 
 În primul şi în primul rând, făgăduinţa lui Dumnezeu nu putea să fie 
schimbată, după aceea, jurământul Lui, care a confirmat făgăduinţa, a făcut 
ca această făgăduinţă să aibă un dublu caracter neschimbabil. 
 

„ ...şi în care este cu neputinţă ca Dumnezeu să mintă, 
să găsim o puternică îmbărbătare noi, a căror scăpare a fost 

să apucăm nădejdea care ne era pusă înainte,“ 
(Evrei 6:18) 

 
 Nădejdea aceasta este împlinită în Cristos Isus. Făgăduinţa care a fost 
făcută lui Avraam a fost elementară, adică simplă dar esenţială. În vremea 
aceea, Evanghelia era în stare de germinare, de încolţire, atunci începea să se 
dezvolte. Dar încet, încet, pas cu pas, poruncă după poruncă, Evanghelia a 
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început să se manifeste: prin exemplu, prin jertfe, prin închinarea în Templu, 
prin rânduiala preoţilor şi prin slujirea îndeplinită de ei. Fiecare pas indica 
spre împlinirea acelei Evanghelii care încolţea, şi care, în cele din urmă, şi-a 
găsit propria îndeplinire sau ducere la bun sfârşit în Cristos Isus sub fiecare 
formă. Astfel, Isus devine nădejdea noastră. Aceasta este ceea ce Pavel spune 
cu privire la Isus: 
 

„Pavel, apostol al lui Isus Cristos, prin porunca lui Dumnezeu, 
Mântuitorul nostru, şi a Domnului Isus Cristos, nădejdea noastră,“ 

(1 Timotei 1:1) 
 
 Astăzi, nădejdea aceea a noastră este Isus Cristos. Absolut toate liniile 
convergente ale profeţiilor din vremea Vechiului Testament se întâlnesc şi se 
concentrează în Persoana Domnului Isus Cristos. El a devenit nădejdea celor 
care sunt moştenitorii făgăduinţei de azi. 
 

„ ...să găsim o puternică îmbărbătare…“ 
(Evrei 6:18) 

 
 Cuvântul „îmbărbătare“ are cu mult mai mult decât doar o semnificaţie 
sentimentală. Acest cuvânt are o semnificaţie de împlinire, acea semnificaţie 
pe care nimic altceva din toată lumea aceasta nu ar putea să o împlinească. 
Şi anume: Semnificaţia în baza căreia toate nădejdiile, aspiraţiile şi dorinţele 
noastre sunt centrate. 
 

„ ...noi, a căror scăpare a fost 
să apucăm nădejdea care ne era pusă înainte,“ 

(Evrei 6:18) 
 
 
 CETĂŢI DE SCĂPARE 
 
 Expresia „cetăţi de scăpare“ ne face să revenim la cetăţile de scăpare din 
Vechiul Testament. În vremea în care Copiii lui Israel erau aproape de a intra 
în Ţara Făgăduită, Dumnezeu i-a dat lui Moise instrucţiuni prin care, atunci 
când va fi fost să intre în ţară, şase cetăţi trebuiau să fie puse de o parte. Trei 
cetăţi pe partea de vest a Iordanului şi trei cetăţi pe partea de răsărit a râului 
Iordan. Acele cetăţi erau răsfirate de-a lungul zonei celor două ţinuturi în aşa 
fel încât accesul la cetăţile respective era deosebit de uşor. Drumurile erau în 
aşa fel amplasate încât duceau la acele cetăţi, iar cetăţile erau clar însemnate 
ca fiind „Cetăţi de Scăpare.“ S-a stabilit ca, în situaţia în care un om ar fi 
omorât din neştiinţă pe un compatriot israelit, el ar fi putut să fugă în cea mai 
apropiată cetate de scăpare, iar prin intrarea în acea cetate respectivul putea 
să devină subiectul unui proces. Dacă se găseau probe că respectivul nu era 
vinovat de crimă sau că nu avea ură faţă de omul pe care l-a omorât sau că 
nu a plănuit mai din timp crima în vreun anume fel – întâmplarea nefericită 
fiind doar un pur accident – atunci omul era apărat. Dar el trebuia să rămână 
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în cetatea de scăpare până când răzbunătorul, o rudenie a celui care a fost 
omorât din neştiinţă, a decedat. În zilele acelea nu existau funcţionari ai legii 
sau magistraţi care să judece cazurile aşa cum avem noi în vremurile noastre. 
 Practic, răzbunătorul a ţinut locul magistratului, şi stătea pe scaunul de 
judecător ca să răzbune asasinatul. Dar, dacă făptaşul era dus în cetatea de 
scăpare, răzbunătorul nu putea să se atingă de el. Acuzatul era liber atâta 
vreme cât rămânea în cetatea de scăpare. Dacă se aventura în afara cetăţii de 
scăpare şi dacă se întâmpla ca răzbunătorul să-l găsească, vina era numai a 
celui care nu a rămas în cetatea de scăpare, pentru că în acea situaţie putea 
să fie omorât. Dar pentru ca să fie în siguranţă, făptaşul trebuia să rămână în 
cetatea de scăpare până la moartea marelui preot. După aceea, făptaşul putea 
să se reîntoarcă la bucata lui de pământ. 
 Cetăţile de scăpare sunt un model splendid al lui Cristos. Pentru noi El 
este Scăparea. Cei care erau sub Lege erau urmăriţi, cum s-ar spune, de către 
răzbunător. Legea este strictă, conform literei legii. Domnul Isus a zis că nici 
o iotă nu va trece vreodată din Lege fără să se împlinească. El a rostit această 
afirmaţie pentru că întratât de exact s-au întâmplat lucrurile şi acele rânduri 
scrise erau pentru o fiinţă omenească aflată sub Lege şi nu sub Har. 
 În Cristos Isus avem, cum s-ar spune, o Cetate de Scăpare înspre care 
putem să alergăm când suntem urmăriţi. Şi odată ce am dobândit intrarea în 
Cetate, suntem nespus de mult în siguranţă faţă de răzbunător. Legea nu mai 
are nici o putere asupra noastră, cu nimic mai mare decât puterea pe care o 
avea răzbunătorul faţă de omul care găsea refugiu în Cetate. Şi totuşi, exista 
o diferenţă, şi-anume: Dacă un om era găsit vinovat de un atac sau dacă se 
afla că făptaşul a premediat moartea victimei, atunci omul acela era dat pe 
mâna răzbunătorului ca să-l execute. Dar îndurarea biruie judecata şi chiar 
acopere vina. 
 Odată şi odată, cu toţii ne-am aflat în situaţia clară de a fi călcat şi de a 
fi nesocotit legile lui Dumnezeu. Şi totuşi, atât de cuprinzătoare şi de departe 
posibil de a fi atinsă este îndurarea pe care Dumnezeu a prevăzut-o încât, ori 
cât de adâncă poate să fie vina, ori cât de grea este povara care apasă asupra 
noastră, harul învinge când găsim intrarea în Scăpare. La acest fapt s-a făcut 
referire atunci când apostolul vorbeşte despre acei care au fugit ca să afle 
scăpare şi să apuce nădejdea care le era pusă înainte. Pavel a avut în vedere 
exact acelaşi fel de gând atunci când i-a spus lui Timotei: „Luptă-te lupta cea 
bună a credinţei;“ (1 Timotei 6:12). Şi noi, la fel, trebuie să dobândim acest tip 
de agresivitate pentru ca să apucăm, întocmai ca omul care, urmărit fiind de 
către răzbunător, a alergat cu toată puterea lui ca să ajungă în acea Cetate 
înainte ca să fie ajuns din urmă. 
 Cât de potrivit este acest punct în Evanghelie astăzi, întrucât noi trăim 
în zile de răzbunare, când răzbunarea începe să ia locul îndurării! Îndurarea 
încă mai este disponibilă, dar putem să vedem că se apropie cu repeziciune 
timpul când răzbunarea lui Dumnezeu va fi revărsată peste această lume. Şi 
despre aceasta s-a profeţit prin intermediul profetului Isaia. 
 

„Duhul Domnului Dumnezeu este peste Mine, 
căci Domnul M-a uns să aduc veşti bune celor nenorociţi: 

El M-a trimis să vindec pe cei cu inima zdrobită, 
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să vestesc robilor slobozenia, şi prinşilor de război, izbăvirea; 
să vestesc un an de îndurare al Domnului 

şi o zi de răzbunare a Dumnezeului nostru; 
să mângâi pe toţi cei întristaţi;“ 

(Isaia 61:1,2) 
 
 Când Isus s-a sculat să citească în sinagoga din Nazaret şi când a citit 
acele cuvinte, El a citit direct la subiect: „...să vestesc un an de îndurare al 
Domnului...“ în urmă a închis Cartea. Şi nu era vorba despre punct acolo, ci 
doar despre o virgulă; dar El a închis Cartea la acel punct, la acel subiect şi 
nu a citit mai departe. De ce? Pentru că ziua de răzbunare încă nu sosise. 
Acea micuţă virgulă reprezintă o întrerupere de aproximativ 2.000 de ani. Dar 
în prezent, cei 2.000 de ani aproape că au expirat, iar noi ne apropiem de 
zilele de răzbunare.   
 

„pe care o avem (nădejdea) ca o ancoră a sufletului; 
o nădejde tare şi neclintită, 

care pătrunde dincolo de perdeaua dinăuntrul Templului,“ 
(Evrei 6:19) 


